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«Bizi guztia euskararen 
mugimenduan eman dut» 
Ohoratuta sentitzen da Txillardegi Argizaiola saria jasotzeagatik. Bere bizitzan euskararen 
aldeko lana egin du eta esan digu, eta eleberri bat idazten hasi dela aitortu 

Azken hamar urte hauetan, Ge-
rediaga elkarteak euskararen 
eta euskal literaturaren ingu-
ruan lanean aritutakoak omen-
du ditu Argizaiola sariarekin. 
Aurten, Jose Luis Alvarez Enpa-
ratza Txillardegi-rentzat izango 
da. Harekin hitz egiteko aitza-
kia aparta iruditu zaigu. Hamai-
ka gaiez galdetu diogu, eta 

erantzun interesgarriak eman 
dizkigu, hala Durangoko azo-
kaz eta literaturaz, nola euska-
raren egoera «gazi-gezaz» eta 
politikaz. Ez hori bakarrik, ele-
berri bat idazten hasi den primi-
zia ere eman digu. 
Pozik al zaude Argizaiola saria 

emango dizutelako? 

Bai. Itziar eta Jon Irazolak esan 

zidaten Argizaiola saria ematen 
dutela, euskararen alde eta lite-
raturaren alde egindako lana 
omentzeko, eta niri ematea era-
baki zutela. Nik esan nien oso 
ohoratua sentitzen nitzela, era 
eskertu nien; beraz, bihar jaso-
ko dut saria. 
Zergatik uste duzu eman dizutela? 
Haiek esan zuten lan orokorra-

rengatik dela. Nire ustez, nik 
zerbait egin badut nire bizian, 
izan da euskararen aldeko lana; 
alde batetik, nire produkzioa, 
euskararen aldekoa, ezaguna 
da; baditut hogeita hamar bat li-
buru argitaraturik, eta gero, ar-
tikuluak; Pruden Garziak egin-
dako bibliografian 1.400 artiku-
lu edo gehiago agertzen dira 

euskaraz... Bizi guztia euskara-
ren mugimenduan eman dut. 
Azkenaldian omenaldiz omenaldi 
zabiltza. Nola bizi duzu hori guztia? 
Pozgarria da, dudarik gabe, nor-
berak ikustea bere burua aintzat 
hartua. Nire ustez, hemen gerta-
tzen da nire kontra gehiegi egin 
izan dela, alor batzuetan behin-
tzat, eta orain beharbada pen-
tsatzen dute, zahardadearekin: 
«Honek ia ez du koska egiten». 
Batzuetan sentsazio hori izaten 
dut. 
Zer iruditzen zaizu Durangoko Azo-

kak euskal kulturaren gainean ema-

ten duen irudia? 

Irudi komertzialegia ematen 
duela esaten dute. Egia da azke-
nean zenbat saldu den neurtzen 
dela. Nik uste dut Durangoko 
Azoka fenomeno bakan gisa iku-
siko balitz kritika horiek izango 
luketela funtsik. Baina ez da ger-
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tatzen abstrakzio batean, baizik 
eta memento berezi batean, Be-
rria inku lpa tu ta dagoen mo-
mentu batean, zapalketa mo-
mento batean; beraz, han indar-
tsu agertzea, besterik ez bada, 
satisfakzio alderik positiboa da. 
Benetan nola dago euskara? Zuk 
diozu ez zegoela pentsatzerik eus-
karak orain duen maila izango zue-
nik. Etorkizuna ere baikor ikusten al 
duzu? 

Iparraldean euskararen egoera 
oso txarra da ; horrela segituz 
gero, hemendik hogei ur tera 
euskara i raganeko gauza bat 
izango da. Nafarroan, alde bate-
tik, herriaren borondatea dago, 
baina Sanz eta Barcina ere hor 
ditugu, eta zein baino zein gaiz-
toagoak eta euska ra ren etsai 
handiagoak dira. Hemen (EAE), 
berriz, hobeto gaude, noski, bai-
na ezagun da euskararen esku-
bidea behin eta berriz zapaltzen 
dela . Gainera, hor daude Del 
Olmo eta Garzon eta abar, jo eta 
ke nondik helduko eta hondatu-
ko gaituzten. Beraz, egoera ez 
dago, inondik ere, be rmatua ; 
dudarik gabe, duela 50 urte bai-
no askoz hobea da.. . Ikastolek, 
Dereduak eta ETBlek ere garra-
tzia izan du te , besteak bes te . 
Gazi-geza da, alde batetik, au-
rrera pauso positiboak ezin dira 
ukatu, baina, bestalde, meha-
txuak, hanka t rabak eta beste 
hor ditugu. 

Elebitasunak ez du lagunduko? 
Ziurtasun guztiaz esan daiteke, 
hizkuntza batek ez baldin badi-
tu lu r ra lde tasun eskubideak, 
kondenatua dagoela. Hemen ez 
daukagu eskubide territorialik, 
eta pertsonalik ere ez, egia esan; 
nahiko farsa da hemen dagoen 
eskubide pe r t sona la , eta are 
gehiago Nafarroan eta Iparral-
dean. Egoera honetan euskarak 
ez dauka zer eginik; orain eus-
ten ari gara militantzia handia 
dagoelako. Esaten denaren kon-
tra, euskaldunok dexente mili-
tanteak garelako. Kontua da er-
daldunak gehiengoa direla; ho-
riek denak kontra ditugu; kon-
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tra, de facto, ez du t esango hiz-
kuntzaren kontra daudela . Er-
daldun elebakar mordo hori hor 
dagoen bitartean ez dago zer egi-
nik. 
Euskal gazteria nola ikusten duzu 
hor? 
Orain gauzak gazteen artean as-
koz hobeto daude. Gu Francoren 
umeak izan gara, e ta gure ga-
raian oso zaila zen euskararen 
egoeraz konturatzea, hizkuntza-
ren alde egitea, eta baita ikastea 
ere. Orain ez da horrela: sortu 
dira ikastolak eta era bateko zein 
besteko batasunak, AEK, euska-
razko telebista... eta horrek egin 
du bere fruitua. Ez da bakarrik 
inpresioa: neurketek ere erakus-
ten dute zaharrek baino askoz 
ere maizago egiten dutela euska-

raz gazteek. Hori ez da egia, adi-
bidez, baseritarren artean edo 
Baztanen; baina euskara berres-
kuratzen ari den herrietan, esa-
terako Laudion edo Lizarran, 
bai, errealitatea da. 
Literaturari heltzeko, diotenez zuk 
idatzi zenuen euskarazko lehengo 
nobela modernoa; zein iturri zeni-
tuen horretarako edo zerk bultza 
zintuen, nola izan zen hori? 
Nik garai horretan asko irakur-
tzen nuen literatura —orain bai-
no gehiago, zoritxarrez—, eta 
pentsatu nuen zerbait egin be-
harra neukala euskaraz. Ferro-
lera soldaduzka egitera nindoa-
la, Knut Hamsun-en Pan nobela 
euskara tzeko asmoa neukan, 
eta horixe esan nion Koldo Mi-
txelenari, eta hark esan zidan: 

«Zuk ez duzu zerbait itzuli be-
har, zerbait idatzi behar duzu». 
Pan liburuarekin joan nitzen Fe-
rrolera, hasia neukan itzulpena, 
baina pentsatu nuen: Mitxele-
nak emandako agindua edo de-
bekua errespetatu behar badut, 
Pan alde batera utzi eta zerbait 
pen t sa t zen hasi beharko dut . 
Soldaduzkako ordu libreetan, 
Ferrolen bertan idatzi nuen Le-
turiaren egunkari ezkutua, eta, 
jak ina , ber r ikuntza izan zen 
euskal literaturan, zeren eta or-
dura arte nik dakidala ez zegoen 
ia ezer. Bai, zerbait berria izan 
zen. 

Hala ere, literaturari ez diozu hain-

beste denbora eskaini. Horren frus-

traziorik ba al duzu? Eta kritikek 

eragina ba al dute horretan? 

Leturiaren egunkari ezkutua eta 
Peru Leartzako elkarren segidan 
atera n i tuen . Gero hemendik 
hanka egin behar izan nuen, eta 
giro horretan ez zen erraza libu-
ruak egitea. Hala ere, 1968an 
idatzi nuen Elsa Scheelen. Kriti-
ka izugarri kontrakoa izan zuen. 
Izan ere, orduan oso modan zi-
ren Hego Amerikako autoreak, 
eta ni ez nintzela hor sartzen eta 
hirugarren pertsonako idazkera 
hori guztiz desfasatua zegoe-
la.. . Orduan erabaki nuen ez 
idaztea gehiago nobelarik, eta 
abandonatu egin nuen, egia da, 
eta horrela izan zen: gero, Hai-
zeaz bestaldetik egin nuen, bai-
na ez da nobela , eta geroago 
idatzi nituen Exkixu eta Putzu 
baina ez dakit... Orain saiatuko 
naiz beste zerbait egiten ea... 
Bai? 

Bai, bai , orain nobela batean 
pentsatzen ari naiz. Hasi naiz 
idazten, gainera, baina horrek 
ez du esan nahi bihar aterako 
denik. Nahiko animatua nago, 
erdiminez, esaten zen bezala; 
Ikusiko dugu berriz ere ea hone-
tan esaten didaten hobe dudala 
isilik gelditu. 

Azkenik, momentu politikoaz galde-
tuko dizut; Aralarren kongresua, 
Otegiren azken adierazpenak... itxa-
ropenik pizten aldizu? 
Bai, Aralarren azken kongre-
suan erakutsi dugu elkarrizke-
taren alde gaudela eta su-etena 
behar dela. . . Hori guztia gero 
e ta geh iago ari da zaba l tzen 
euskal g izar tean , eta ona da . 
Bestalde, nik uste dut, belodro-
moko hitzaldia fede onez eta 
buru argiz i r akur t zen baldin 
bada, argi dagoela Herri Bata-
suna su-etena eskatzen ari dela; 
sinetsita baitaude aspaldi hone-
tan ETAk arazo gehiago jartzen 
dituela, konpontzen dituenak 
baino. Orain lehenengo pausoa 
litzateke part iduen legea deu-
seztatzea, horrela euskal aber-
tza le tasunean erna lduko den 
mugimendua nik uste dut Liza-
rra-Garazikoa baino garrantzi-
tsuagoa izango dela. 
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